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Kultura

Unikátní výstavu koster dinosaur
nalezených v jihoargentinské 
Patagonii vystavuje jako první 
muzeum v Evrop  Západo eské
muzeum v Plzni.
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Reportáž

Rozpadající se kostel sv. Martina
v K ivcích nedaleko od Bezdružic
nedal spát podnikatelce Helen
Bockové, která se rozhodla, 
že ho zachrání.
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Školství

Poprvé se za nou žáci 
v prvních až šestých t ídách
ZŠ u it podle nových škol-
ních vzd lávacích program .
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Vesnicí roku Plze ského
kraje se stala obec Bolešiny
na Klatovsku, ítající tém

700 obyvatel. Jako vít z postupu-
je i do národního finále. Do sout -
že se letos p ihlásilo jen 11 obcí z
regionu. Zlatou stuhu a odm nu
50 000 korun získala obec Boleši-
ny hlavn  za innost spolk ,
kroužk  d tí a mládeže a dobro-
volnou práci místních lidí. „Cenu
hejtmana a 40 000 korun si odne-
sly Hn vnice z okresu Plze -
sever. O 10 000 korun mén
a cenu Rady Plze ského kraje zís-
kaly Konstantinovy Lázn . Tato
dv  ocen ní nahrazují druhé
a t etí místo, které se podle pravi-
del sout že nesmí od lo ska ud -
lovat,“ uvedl Ji í Kalista, radní
pro regionální rozvoj. Modrou
stuhu za spole enský život obce si

odnáší Broumov na Tachovsku,
nejlépe vedenou knihovnu mají
B asy na Rokycansku, nominova-
né za kraj do celostátní sout že
knihoven. Ocen ní za pé i o kul-
turní památku p evzaly P ív tice
z Rokycanska. Tato obec obnovila
fasádu a st echu kostela sv. Marti-
na, který p evzala od církve ve
zdevastovaném stavu. Krom
oken spravili místní také st echu
a opravili fasádu, což je podle slov
radního Kalisty vzhledem k nízké-
mu rozpo tu obce velmi význam-
ný po in. Bolešiny a Broumov
mají v p íštím roce nárok na dota-
ci z Programu obnovy venkova
ministerstva pro místní rozvoj. 

Bolešiny se 672 obyvateli tvo í
p t místních ástí. Rovnom rn
do všech sm ují podle starosty
Josefa Sommera peníze ze 6,5-

milionového rozpo tu. Díky dota-
cím ministerstev a kraje p ebudo-
vala obec základní školu na šest
byt , opravila místní komunikaci,
ve ejné osv tlení a vodovod. Ves-
nice, jež je sou ástí mikroregionu
Plánicko, má velmi silné sportov-
ní, hasi ské a myslivecké hnutí.
Silným subjektem je místní kni-
hovna. Aktivn  zde pracuje
„Model klub“, který má vlastní
modelá ské letišt  a dílnu. Obec
velmi dob e spolupracuje se zem -
d lským družstvem i se samostat-
n  hospoda ícími farmá i.

V roce 2005 se do sout že Ves-
nice roku Plze ského kraje p i-
hlásilo 23 obcí, loni 19 a letos 11.
Lo ským vít zem se staly Kase-
jovice s 900 obyvateli. Vít zství
získaly díky zhruba stejným akti-
vitám jako Bolešiny. 

Titul Vesnice roku putuje do Bolešin

Vážení tená i,

jestli stará
m o u d r o s t
hovo í o 7 tu -
ných a 7 hube-
ných letech,
zdá se, že p ed

našimi zem d lci a venkovem
se otvírají spíše ta tu n jší léta.
Po složitém období 90. let, kdy
v našem zem d lském sektoru
došlo k významné zam stna-
necké, odv tvové, ale zejména
vlastnické restrukturalizaci, si
zem d lci i p es mnohdy nefé-
rovou dota ní konkurenci udr-
želi vysokou efektivitu v mnoha
komoditách. P estože po vstu-
pu R do EU museli p ijmout
deformovaná dota ní pravidla
nových lenských zemí a p i-
zp sobit se nové unijní legisla-
tiv , podpora farmá m se po
vstupu do EU tém  zdvojná-
sobila.

Velkou roli v tom sehrála
i podpora ze strany státu. Navíc
nadcházející unijní sedmiletka
jim zaru uje  nejen stabilní
dota ní podmínky, ale hlavn
každoro ní 10% navyšování
dotací až do roku 2013, kdy se
srovnají s ostatními farmá i
EU. To dává našim zem d l-
c m slušnou perspektivu,
nebo  jejich  západním kole-
g m budou podpory  spíše kle-
sat. Musí ale tohoto období
využít ke zvýšení konkurence-
schopnosti, a p ipravit se tak
na zásadní zm nu Spole né
zem d lské politiky plánova-
nou po roce 2013, kdy bude EU
nucena snižovat celní ochranu
svého zem d lského trhu
a otev ít se ostatnímu sv tu.
Velkou p íležitostí se dnes uka-
zuje využití zem d lské  pro-
dukce k výrob  energií, nebo
zatímco na sv tových trzích je
potravin nadbytek a jejich ceny
dlouhodob  stagnují i  klesají,
energií je dlouhodobý nedosta-
tek a jejich ceny trvale rostou. 

Sou ástí  Spole né zem d l-
ské politiky je i podpora života
na venkov . Zvýšení kvality ven-
kovského života  by m lo zmír-
nit  odliv venkovského obyvatel-
stva do m st. Podpora tak bude
sm rována spíše do mimoze-
m d lské innosti farmá , jako
je cestovní ruch, bioenergie,
zádržnost vody v krajin , i
údržb  venkovské krajiny a les-
ních porost . Pro venkovské
obce do 500 obyvatel se pak
otvírá možnost erpání pro-
st edk  na obnovu a výstavbu
místních komunikací, vodovo-
d  a kanalizací, ob anského
vybavení, škol a zlepšování slu-
žeb pro své obyvatele. 

V Plze ském kraji se tak 340
malých obcí m že ucházet až
o 100 mil. K  ro n  pro zlepše-
ní podmínek bydlení na venko-
v  – a to i pro farmá e a jejich
zam stnance.

ING. JIŘÍ KALISTA (ODS) 

RICHARD BENEŠ

ást náklad  by m ly pokrýt
dotace z regionálního ope-
ra ního programu (ROP),

zbytek dodá kraj z vlastních zdro-
j . ást pen z hodlá získat
i z prodeje n kterých ze 17 sou-

asných  pavilon  nemocnice. Ty
nejstarší z nich byly postaveny už
za átkem minulého století. Rada
už rozhodla zadat vypracování
dokumentace pro územní roz-
hodnutí.    

Krajští radní n kolik m síc
ešili, zda pavilony nemocnice

rekonstruovat a vybudovat v ní
jen p ístavbu, anebo postavit
v areálu novou budovu, kam se
sest hují jednotlivá odd lení.
„Kone ným ešením je stavba
nového monobloku. Tento názor
zvít zil. Uvnit  nové stavby
budou medicínské provozy

i všech 370 l žek. Jejich po et
z stane stejný jako dosud. V pro-
jektu se samoz ejm  po ítá
i s dostate ným po tem míst
k parkování,“ uvedl Pavel Karpí-
šek, krajský radní pro oblast
zdravotnictví. „Do konce roku
bude hotová dokumentace
k územnímu rozhodnutí, se kte-
rou kraj požádá o evropské pení-
ze. Se stavbou by se mohlo za ít
už p íští rok na podzim. Stav t by
se m lo 2,5 roku. Výstavba neo-
mezí provoz sou asného areálu,
nebo  vyroste na volném pozem-
ku,“ dodal radní Karpíšek. Sou-

asný stav klatovské nemocnice
je v nevyhovujícím stavu. Hygie-
nici mají k n kterým provoz m
trvalé výhrady. Vinou velkého
po tu pavilon  je provoz náro ný
i nákladný. Mimo nový blok z ej-
m  z stane infek ní odd lení,
patologie a také psychiatrie.

Nemocnice se zhruba 500
zam stnanci je jediným mimopl-
ze ským l žkovým za ízením
s více než ty mi základními
obory v kraji. „Dlouhodob  plní
schválené finan ní plány. Ztráty
se pohybují jen ve výši odpis ,
eventuáln  nájmu. Za ízení je

pln  životaschopné,“ ekl radní
Karpíšek. Z opera ního progra-
mu ROP by m l Plze ský kraj
získat na provoz zdravotnictví
p es p l miliardy korun. 

„Necht li jsme vy erpat celou
sumu na jednu nemocnici. Serió-
zn  nabízíme šanci také ostat-

ním zdravotnickým subjekt m
v kraji. Nelze vylou it, že o další
peníze z ROP, ur eného pro
nestátní zdravotnická za ízení,
požádají další zdravotnická za í-
zení kraje, nap íklad zdravotnic-
ká záchranná služba,“ dodal
radní Pavel Karpíšek.

Pomocí kamery, televizních
obrazovek a mikrofonu za -
nou mezi sebou vzájemn

komunikovat radní a ú edníci všech
14 kraj . Novou komunika ní tech-
nologií ušet í as i peníze za cesto-
vání po celé republice. Koordináto-
rem projektu se stal Moravskoslez-
ský kraj, který vytvo ení mezikraj-
ské sít  zrealizuje. „Každý kraj mu
na vybudování takzvaného video-
konferen ního multipointu poskyt-
ne 160 000 korun,“ informovala
nám stkyn  hejtmana Olga Kal í-
ková. Videokonferen ní místnost,
ze které se komunikovalo p ede-
vším s Jiho echy, funguje v sídle
Plze ského kraje už dva roky. P es

videokonferenci se komunikovalo
z Plzn  ješt  se ty mi dalšími kraji,
ostatní technologii nepoužívaly.
„Díky videokonferenci odpadl rad-
ním stres a hlavn  hodiny a hodiny
cest,“ vysv tlila nám stkyn  Kal í-
ková. Asociace kraj eské republi-
ky se na vybudování spole né
komunika ní sít  dohodla loni.

ízením projektu byl pov en
Moravskoslezský kraj, který se stal
vlastníkem centrálního videoserve-
ru. videokonference umožní lidem
komunikovat v jedné virtuální míst-
nosti, což sníží hlavn  cestovní
náklady. Každý kraj vybaví své jed-
nací místnosti kamerami.   

Pokra ování na stran  2

Deklaraci o spolupráci s ín-
skou provincií Zhejiang
podepsal Plze ský kraj.

Obsahem deklarace je rozvoj eko-

nomických a obchodních vztah
mezi Plze ským krajem a provin-
cií Zhejiang. Zárove  jde o podpo-
ru aktivit a spolupráce na poli

v dy, techniky, kultury, vzd lání
i cestovního ruchu. Po krátkém
úvodním p edstavení obou regio-
n  prob hlo na krajském ú ad
setkání s p edstaviteli Regionální
rozvojové agentury Plze ského
kraje, o.p.s., Hospodá ské komory
Plze ského kraje a agentury Cze-
chTrade. Hosté byli seznámeni
s možnostmi budoucí spolupráce
v oblasti ekonomiky a investi ních
p íležitostí v kraji. Poté zástupci
z íny navštívili Západo eskou
univerzitu v Plzni a po prohlídce
areálu se uskute nila krátká disku-
se o spolupráci mezi univerzitami
obou region . Z areálu univerzity
se delegace p esunula na firemní
prezentaci do spole nosti Škoda
Power.                  Pokra ování na stran  2

Klatovy dostanou novou budovu nemocnice
Radikální prom na k lepšímu eká nemocnici
v Klatovech. Plze ský kraj nyní rozhodl, že za
více než p l miliardy korun postaví v areálu své
nejv tší nemocnice novou moderní budovu. 

Klatovská nemocnice, jak ji známe, bude už zanedlouho minulostí.                                                              FOTO RICHARD BENEŠ 

Bolešiny získaly titul Vesnice roku v Plze ském kraji.       FOTO RICHARD BENEŠ

Moderní technika umožní
kraj m videokoference

Hejtman Petr Zimmermann p ijal zástupce ínské provincie Zhejiang.    FOTO ARCHIV

Spolupráci s ínou stvrdil podpis deklarace
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SLOVO ZASTUPITELE BRUSELSKÉ OKÉNKO

Od zahájení své innosti v
lednu 2006 sídlila Evrop-
ská kancelá  Plze ského

kraje v Bruselu v provizorních
prostorách u partnerského regio-
nu East Midlands. To se ale od 1.
zá í 2007 zm nilo. B hem letních
prázdnin se totiž kancelá  p est -
hovala do nového sídla v takzva-
ném „ eském dom  v Bruselu“
na adrese Rue de Trône 60. Tento
d m pronajala eská vláda, aby
získala pot ebné kapacity pro
odpovídající zajišt ní eského
P edsednictví Rady EU v prvním
pololetí roku 2009. Volné kapaci-
ty v dom  byly nabídnuty dalším

eským subjekt m, které mají svá
zastoupení v Bruselu. Vedle
kraj , které získaly nájem za zvý-

hodn ných podmínek, se do
domu nast huje ješt  nap íklad

eské centrum, CzechTrade, 
CzechInvest, SA nebo EZ.
Slavnostní otev ení eského
domu prob hne 11. íjna 2007 za
ú asti hejtmana Plze ského kraje
Petra Zimmermanna a eského
premiéra Mirka Topolánka.
„Stálá adresa umožní našemu
kraji naplno se prezentovat v i
našim partner m a bruselským
institucím“ íká k tomu hejtman
Petr Zimmermann. Již v polovin
zá í, tedy ješt  p ed slavnostním
otev ením eského domu, kraj
zorganizuje první akci, kterou se
uvede na nové adrese.

ZBYNĚK PROKOP, 

ZÁSTUPCE PLZEŇSKÉHO KRAJE V BRUSELU

Bude se st hovat
z atolu Kwajalein do
brdských les ?

Ano, píši o možném st hování
tolik diskutované a v tšinou
ob an  odmítané radarové
základny ze vzdálených Marshal-
lových ostrov  na území Plze -
ského kraje.

Jsem p esv d ena o tom, že
odpov  na tuto otázku by m li

íci ob ané eské republiky
v celostátním referendu. K tomu, aby ob ané mohli íci své ano i
ne, je pot eba dvou v cí, zdánliv  jednoduchých. Zaprvé je pot eba
Parlamentem R schválit zákon o celostátním referendu, jehož
existenci Ústava R ve svém lánku 2, odst. 2 p edjímá. SSD se
opakovan  snaží tento zákon v Poslanecké sn movn  P R prosa-
dit. V sou asné dob  byl návrh tohoto zákona p edložený skupinou
poslanc  kolem prof. Zde ka Ji ínského postoupen do obecné roz-
pravy v rámci druhého tení. Zadruhé je pot eba, aby ob ané R
získali pro své rozhodnutí relevantní, kvalifikované a pravdivé
informace. Tak tomu dosud dle mého názoru nebylo a není. Osob-
n  jsem s n kolika dalšími zastupiteli Plze ského kraje a poslanci
zvolenými za SSD opakovan  navštívila n které obce v blízkosti
plánovaného umíst ní radarové základny a jednala s jejich p edsta-
viteli a ob any. Ti jsou zneklidn ni zp sobem, jakým je s nimi
o radaru jednáno. Jsou zneklidn ni  úrovní komunikace sm rem
k ve ejnosti. Jsou zneklidn ni argumenty, v jejichž v rohodnost
patrn  nev í ani ti, kdo je propagují. Jednou slyší o údajné hrozb
ze Severní Koreje, jindy o hrozb  z Íránu. 

Vrcholem nekompetentnosti komunikace byla beseda s ob any,
která se uskute nila 4. kv tna 2007 v obci Borovno. Na jeden
z dotaz , „Jaký vliv bude mít umíst ní radaru na zdraví obyvatel
v jeho blízkosti“, odpov d l jeden z p ítomných odborník , vojen-
ských léka  doprovázejících pana premiéra Mirka Topolánka
a paní ministryni obrany Vlastu Parkanovou: „... mikrovlnné
paprsky d lají jenom to, že vám proh ejí tkán , a to i do hloubky...“ 

I pan prezident Václav Klaus ve svém rozhovoru ekl: „V první
ad  si myslím, že tato opozice (v i radaru) by se m la respekto-

vat. Je reálná. Nikdo si ji nevymyslel. Pr zkumy ve ejného mín ní,
které se uskute nily, nikdo nezfalšoval.“

Názor pana prezidenta sdílím i já jako senátorka P R a zastupi-
telka Plze ského kraje.

JUDR. JIŘINA RIPPELOVÁ

Do odborného týmu projek-
tu Kulatý st l k diskusi o
budoucnosti financování

zdravotnictví v R byl nominován
hejtman Petr Zimmermann.
Kulatý st l byl institucionalizován
usnesením vlády z pot eby ve ejné
a odborné diskuse práv  k finan-
cování eského zdravotnictví
v budoucnosti. Odborný tým tvo í
vedle plze ského hejtmana i další
odborníci delegovaní politickými
stranami. Projekt byl zahájen
v ervnu 2007 a je plánován na
dobu 14 m síc . „Kulatý st l“
k budoucnosti financování eské-
ho zdravotnictví reaguje na spole-

enské a medicínské zm ny, které
se odehrávají v posledních letech.
Lze p edpokládat, že tyto zm ny
budou eskou spole nost ovliv o-
vat i v letech následujících. Míra
jejich závažnosti bude s asem
p ibývat. Tyto zm ny, jako nap í-
klad stárnutí populace a techno-
logický rozvoj,  bezprost edn
ovliv ují financování zdravotnic-
kého systému a mohou zp sobit,
že celý systém bude v rámci n ko-
lika let finan n  neudržitelný.

„Aby problémy financování es-
kého zdravotnictví mohly být co
nejd íve ešeny, musí se o nich
za ít již dnes diskutovat a pokoušet

se nalézat konsenzuální cesty, kam
zdravotnický systém sm rovat.
Projekt Kulatého stolu k budouc-
nosti financování zdravotnictví má
proto napomoci vzniku kultivova-
né, v cné a pro ob any srozumitel-
né diskuse, zam ené na vymezení
dlouhodobých problém  našeho
zdravotnictví,“ uvedl hejtman
Zimmermann. Projekt má poskyt-
nout zázemí pro vytvo ení variant
ešení t chto problém  a podpo it

snahu o dosažení shody mezi
všemi zainteresovanými partnery
v ele s politickými stranami tak,
aby mohl vzniknout dlouhodobý
a široce podporovaný scéná .    (BEN) 

Koncepce dopravy Plze ské-
ho kraje (KD PK) v etn
posouzení vlivu na životní

prost edí v procesu SEA byla
úsp šn  dokon ena a p edána
Plze skému kraji. Kone ný návrh
KD PK byl již p edložen radním
PK. Rovn ž i zastupitelé kraje byli
seznámeni s kone ným zn ním
koncepce na seminá i, který pro-
b hl v sále zastupitelstva krajské-
ho ú adu dne 30. 8. 2007. Do
konce roku bude uvedený materiál
projednán v rad  i zastupitelstvu
Plze ského kraje,“ uvedl Miroslav
Jaroš, radní pro oblast dopravy.
Návrh KD PK ve svých principech
a zásadách vychází ze strategie
a cíl  vymezených v Programu
rozvoje Plze ského kraje, v Regio-
nálním opera ním programu
NUTS II JIHOZÁPAD na období
2007– 2013, dále z d sledné
inventarizace a kompletace jedno-
tlivých územních plán  velkých
územních celk , m st a vybraných
obcí. Dále je návrh provázán
s ostatními souvisejícími resortní-
mi a krajskými dokumenty. Jejich
vhodným propojením a dopln -
ním by tato dokumentace m la
v cílové podob  p edstavovat uce-

lený územn  technický podklad,
který eší problematiku dopravy
jak v širších souvislostech (st edo-
evropské, nadregionální, regio-
nální, mikroregionální) a v jedno-
tlivých dopravních oborech (sil-
ni ní doprava, železni ní dopra-
va, letecká doprava, vodní dopra-
va, cyklistická doprava, ve ejná
osobní doprava, kombinovaná
doprava, statická doprava), tak
v krajské a regionální úrovni,
zam ené na vyhodnocení a speci-
fikaci investi ní naléhavosti
a asových priorit p estavby a roz-
voje dopravy v Plze ském kraji.

„KD PK si sou asn  dává za cíl,
na základ  spolupráce se všemi
dot enými orgány a institucemi,
p edložit komplexní návrhy
a opat ení pro rozvoj a p estavbu
dopravních sítí, systém  a infra-
struktury. Ty je t eba postupn
podrobn ji rozpracovat, projek -
n  p ipravovat a následn  realizo-
vat pro vytvo ení funk ního
dopravního systému na území
Plze ského kraje,“ dodal radní
Jaroš.

(BEN)

Plné zn ní KD PK je možné
najít na www.plzensky-kraj.cz.

Celou adu zm n i nových
možností p ináší nový
školní rok 2007/2008.

Poprvé se za nou žáci v prvních až
šestých t ídách základních škol
u it podle nových školních vzd -
lávacích program , které v uply-
nulém školním roce p ipravila
každá škola. Obdobn  jako na
základních školách se bude podle
nových školních vzd lávacích
program  vyu ovat také na gym-
náziích. Školský zákon platný od
roku 2005 totiž stanoví, že všech-

ny základní a st ední školy si
postupn  vytvo í vlastní vzd láva-
cí programy. Ty p izp sobí pot e-
bám a požadavk m na kvalitní
a všestranné vzd lání a výchovu
mladých lidí a umožní je dob e
p ipravit do života. Školské vzd -
lávací programy dávají všem ško-
lám možnost rozší it svou dosa-
vadní výuku o nové p edm ty
a jejich kombinace. D raz m že
být kladem nap . na zlepšení
výuky cizích jazyk , p írodov d-
ných, technických nebo humanit-

ních p edm t . Zastávám názor,
že by bylo vhodné na základních
a st edních školách zavést výuku
etiky. Dobrých p íklad  s její výu-
kou je celá ada. V sousedním
Bavorsku se etika vyu uje a je pro
žáky povinná. Ve školním roce
2007/2008 budou mít školy popr-
vé možnost masivn erpat pro-
st edky z Evropské unie na zkva-
litn ní vzd lávání. V rámci Regio-
nálního opera ního programu
pro NUTS II Jihozápad bude
možné získat investi ní prost ed-
ky na rozvoj škol. Jedná se o více
než jednu miliardu korun do roku
2013. Velký objem financí  bude
k dispozici v Opera ním progra-
mu Vzd lávání pro konkurence-
schopnost. Tento neinvesti ní pro-
gram je financován z Evropského
sociálního fondu a jeho úkolem je
podporovat p edevším projekty na
zkvalitn ní vzd lávání. Plze ský
kraj by m l získat asi 900 milion
korun, které musí smyslupln
vy erpat nejdéle do roku 2013.
Bude tedy pot eba, aby všichni,
kdo se zabývají vzd láváním, tuto
šanci nepromarnili a získané pro-
st edky využili pro rozvoj obcí
a m st v Plze ském kraji.

MVDR. VÁCLAV ČERVENÝ, NÁMĚSTEK HEJTMANA

PRO OBLASTI ŠKOLSTVÍ, MLÁDEŽE A SPORTU

Hejtman v týmu expert  na zdravotnictví

Koncepce dopravy PK je dokon enaŠkolní rok p inese nové možnosti

Zahájení školního roku je pro d ti vždy velikou událostí.       FOTO RICHARD BENEŠ

Plze ský kraj bude od zá í v Bruselu na nové adrese

Evropská kancelá  Plze ského kraje v Bruselu bude nyní sídlit v tomto
„ eském dom “.                                                                                   FOTO ZBYNĚK PROKOP

Fotografie proslulého fran-
couzského fotografa Yanna
Arthuse Bertranda

s názvem „ZEM  KRÁSNÁ
NEZNÁMÁ – PLANETA
POHLEDEM SH RY“ je zdar-
ma k vid ní 24 hodin denn , 7
dní v týdnu v Šafa íkových a K i-
žíkových sadech až do 7. íjna.

Dnem i nocí se u panel  s foto-
grafiemi st ídají stovky obdivo-
vatel .

N které fotografie dokonce
posloužily i jako pozadí pro po í-
zení netradi ních snímk  novo-
manžel , kte í se v parku nechá-
vají po ob adu portrétovat. 

Na realizaci unikátní výstavy
p isp l také Plze ský kraj ást-
kou 500 000 K .

(RED)

Fotografie pod širým nebem slaví úsp ch

Výstava fotografií pod širým nebem se stala velkým hitem letošního léta v ulicích Plzn .                     FOTO RICHARD BENEŠ

Dokon ení ze strany 1

Na obrazovce se pak zobrazí ve t ech
plochách p ehled všech zú astn ných,
detailní záb r práv  hovo ící osoby
i nap íklad po íta ová prezentace, do níž
budou moci jednající interaktivn  vstupo-
vat. První videokonference mezi kraji se
uskute ní v zá í.                                          (BEN) 

Dokon ení ze strany 1

Op t se hovo ilo o potenciálních oblastech spolu-
práce. Návšt vu zakon ili zástupci ínské provincie
prohlídkou pivovaru. Jedná se o již druhou návšt -

vu p edstavitel  z ínské provincie Zhejiang
v našem kraji. Poprvé náš kraj navštívili zástupci
odboru zahrani ních vztah  v kv tnu 2005. 

Spolupráci s ínou stvrdil podpis deklarace

Moderní technika umožní kraj m videokoference

„
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Vp edve er této plavby pro-
b hlo setkání hejtmana se
starosty obcí práv  z povo-

dí eky Otavy. Na setkání se
hovo ilo p edevším o možnos-
tech rozvoje cestovního ruchu

a turistiky v této oblast. A to
nejen v souvislosti s vodáctvím.
Diskutovalo se i o protipovod o-
vých opat eních, která se v povo-
dí eky již uskute nila, i která
jsou plánována. Starostové zís-

kali i informace o oblastech er-
pání dotací z EU v novém období
2007–2013. Hejtman se také
zajímal o problémy obcí. Vodác-
ké putování na podporu cestov-
ního ruchu uspo ádal hejtman již
pot etí, v minulých letech se akce
konala na ece Berounce.

Cyklistické putování zahájili
p edstavitelé kraje v Plasích.
Ješt  p ed prvním šlápnutím do
pedál  se setkali se starostou
Miloslavem Hurtem. Poté je

ekal osmikilometrový kopcovitý
terén do Mladotic, kde na pelo-
ton ekal starosta obce Zden k
Slach. Po malém ob erstvení se
pokra ovalo do Man tína. I zde
se cyklisté setkali se starostou
m sta panem Pavlem Sukem.
Poté je ekala nádherná cesta
údolím St ely až k oubovu
mlýnu. Po náro ném stoupání
dorazili cyklisté p es ernou Ha
a Hlubokou do Nového Dvora,

kde první den cyklistického puto-
vání zakon ili. Ve st edu m l
hejtman p ed sebou mnohem
kratší a mén  náro nou trasu do
Kralovic. První cesta vedla k p í-
rodní památce U Báby – U lomu,
kde jsou zachovány obrovské
balvany a balvanové skupiny jako
ukázky r zných forem balvanovi-
tého rozpadu tiské žuly. Další
zastávka prob hla na obecním
ú ad  v Žihli s panem starostou
Josefem Kozou, odtud se p ed-
stavitelé kraje vydali do Marián-

ské Týnice a celé cyklistické puto-
vání po severním Plze sku
zakon ili v Kralovicích, setkáním
u starosty Rudolfa Salfického. 

„P iznávám, že oblast severního
Plze ska neznám tak dob e jako
jih, Šumavu, Klatovsko i Domaž-
licko. A je to škoda. B hem t chto
dvou dní jsem zjistil, že je zde nád-
herná p íroda a ada zajímavých
a krásných historických pamá-
tek,“ komentoval putování hejt-
man Petr Zimmermann. 

(BEN) 

Doslova p ed o ima roste
stavba nazvaná p eložka
II/185 Klatovy, Pod

Borem. Zhotovitel stavby Dál-
ni ní stavby, a. s. od jara 2007
usilovn  buduje úsek p eložky
silnice II. t ídy, která je napojena
na silnici I/27 t sn  za Št páno-
vicemi. „Stavba v hodnot  34
mil. K  je financována ze Struk-
turálního regionálního opera -
ního programu EU pro období
2004–2006. Dofinancováním
této stavby Plze ský kraj vy er-
pá všechny finan ní prost edky
vy len né pro dopravu z uvede-
ného plánovacího období,“
uvedl Miroslav Jaroš, krajský
radní pro oblast dopravy. P e-
ložka se buduje ve spolupráci
s m stem Klatovy, které se
významn  podílí na spolufinan-
cování této stavby. V bývalém
vojenském prostoru Pod Borem
vznikne pr myslová zóna, která
ihned od po átku bude pln
vybavena veškerou infrastruktu-
rou. Sou asn  lze odklonit
nákladní dopravu z lomu a oba-
lovny ve Svr ovci, ímž dojde ke
zklidn ní dopravy zejména
v Koldinov  ulici v Klatovech
a v p ilehlém okolí. „Podle plánu
má být stavba dokon ena nej-
pozd ji do konce b ezna 2008.
Skute ný stav prací dává nad ji,
že stavba by mohla být uvedena
do provozu i d íve,“ dodal radní
Jaroš.

(BEN) 

Plze ský kraj vyhlašuje pro rok 2007 Program na
podporu sociálních služeb v sociáln  vylou e-
ných romských komunitách. „Obdobný pro-

gram se vyhlašoval i v minulých letech. Napomáhá
za len ní romských ob an  do majoritní spole nosti.
U í je ešit problémy spojené s nezam stnaností, byd-
lením, dluhy. Dalším cílem programu je podpora pro-
jekt  na ú elné využití volného asu romských d tí
a mládeže,“ uvedla Alena Šatrová, mluv í Plze ského
kraje. Podle jejích slov si mohou požádat o dotaci
v rámci tohoto programu ti, kdo mají oprávn ní
k poskytování sociálních služeb dle zákona o sociál-
ních službách i o registraci mají zažádáno. Celkem
v letošním roce kraj na podporu aktivit v sociáln
vylou ených romských komunitách rozd lí 400 000
korun. Žádosti musí zájemci doru it na p edepsaném
formulá i do 19. zá í 2007 na Krajský ú ad Plze ského
kraje, Odbor sociálních v cí a zdravotnictví, Škroupo-
va 18, 306 13 Plze . Formulá  získají bu  na zmín -
ném odboru i si jej mohou stáhnout z webových strá-
nek kraje www.plzensky-kraj.cz.

(BEN) 

Poprvé se ve v tším rozsahu
vyzkoušela na území
Plze ského kraje nová

technologie opravy silnic –
recyklace za studena. Ukon ena
již byla oprava silnice II/202
v úseku od k ižovatky se silnicí
II/230 – konec obce Horní Kozo-
lupy. Jednalo se o opravu úseku
silnice II. t ídy sm ující do

láze ské oblasti Konstantino-
vých Lázní. „Stav povrchu této
komunikace byl klasifikován
jako havarijní. S ohledem na tyto
skute nosti byla odsouhlasena
oprava této komunikace. Vzhle-
dem k zna nému rozsahu závaž-
ných celoplošných poruch typu
plošné deformace vozovky, odla-
mování okraj  vozovky, sí ových

trhlin, hloubkové koroze a výtlu-
k  v krytu vozovky se p istoupilo
na technologii recyklací za stude-
na,“ vysv tlil Miroslav Jaroš,
krajský radní pro oblast dopravy. 

Technologie opravy spo ívá
v rozfrézování povrchu stávající
vozovky v tlouš ce 200 mm, pro-
mícháním s p ídavnými kompo-
nenty a pojivem dle rozboru ode-
braných vzork  a laboratorních
zkoušek. Výsledná stavební sm s
je rozhrnuta do požadovaného
p í ného a podélného sklonu. Na
takto upravený podklad se
následn  pokládá nový živi ný
kryt v tlouš ce 60 mm. 

Provedení této technologie
opravy silnice v délce 6,803 km
p edstavovalo finan ní náklady
Plze ského kraje ve výši 31
517 000 K . Realizace opravy sil-
nice byla provád na ve t ech eta-
pách. Z toho 2 etapy za úplné
uzavírky a 1 etapa za áste né
uzavírky po dobu 1 m síce
v období 7/2007.                         

(BEN) 

Nejmenší správa silnic Plze ského kraje má nového editele. Od 1.
7. 2007 jmenovala rada PK novým editelem SÚS Rokycany

ing. Radomíra Mrkvana. Ten nahradil ve funkci pana Josefa Lišku,
který byl nejdéle sloužícím editelem SÚS na území Plze ského kraje,
a to plných 28 let. Pan Liška na vlastní žádost odešel k 30. 6. 2007 do
starobního d chodu. O m síc d íve odešla ze stejných d vod  i tech-
nická nám stkyn  paní Jana Faitová. Touto cestou ob ma d kujeme za
práci pro p ísp vkovou organizaci a p ejeme jim, aby si d chod užíva-
li v pohod  a ve zdraví. Nový editel vzešel jako nejvhodn jších kandi-
dát z vyhlášeného výb rové ízení na uvedenou funkci. P ihlášení
uchaze i absolvovali psychologické testy a ústní pohovor p ed komisí. 

Z Man tína na severním Plze sku vyráží od 3. zá í za svými paci-
enty Zdravotnická záchranná služba. Ve m st  bylo z ízeno a již

i otev eno nové výjezdové stanovišt  ZZS. „Man tínsko bylo poslední
ástí Plze ského kraje, kde nem la záchranka stanovenou dostupnost

do 15 minut. Jednali jsem s m stem a to nám uvolnilo prostory, ve kte-
rých jsme mohli z ídit výjezdové místo pro posádku záchranky. Na
území Plze ského kraje je nyní devatenáct výjezdových míst zdravot-
nické záchranné služby,“ pochvaloval si Pavel Karpíšek, krajský radní
pro oblast zdravotnictví.                                                                                  (BEN) 

Na podporu cestovního ruchu v povodí eky Otavy uspo ádal hejtmana Petr Zimmer-
mann propaga ní plavbu po Otav . Spole n  s ním ve tvrtek 19. ervence usedli do
kánoí i nám sktyn  pro cestovní ruch Olga Kal íková, radní pro regionální rozvoj
a EU Ji í Kalista, starostka Horaž ovic Jind iška J dová a starosta Hartmanic Ji í
Jukl. Spole n  spluli zlatonosnou eku v úseku Sušice–Horaž ovice.

Kraj poznával hejtman z lodi i z kola

Zatímco hejtman Petr Zimmermann kormidloval, nám stkyn  Olga Kal-
íková se na lodi ujala pozice há ka.                                      2X FOTO – ALENA ŠATROVÁ

Hejtman Petr Zimmermann b hem odpo inku na cyklistickém výletu spo-
le n  s radním Pavlem Karpíškem.

Program podpo í romské komunity Záchranka vyjíždí i z Man tína

Vým na na editelském postu

Rozbitou silnici opravili novou technologií

Nová technologie opravy silnice za studena se vyzkoušela na Tachovsku.  FOTO ARCHIV

Komunikace zklidní i ást Klatov

Stavba d ležité komunikace na okraji Klatov roste vysokým tempem.
FOTO RICHARD BENEŠ

inzerce„ „Vládní koordinátor pro komunikaci programu protiraketové obrany 
Tomáš Klvaňa Ph.D. a hejtman Plzeňského kraje MUDr. Petr Zimmermann

Vás zvou na 

VEŘEJNOU DISKUSI O PROTIRAKETOVÉ OBRANĚ
za účasti gen. Ing. Jiřího Šedivého, bývalého náčelníka generálního štábu Armády ČR

Doc. RNDr. Luďka Pekárka, DrSc., Národní referenční laboratoř pro neionizující záření, SZÚ Praha,
která proběhne: dne 10. září 2007 od 19:00 v prostorách Měšťanské besedy, Kopeckého sady

59/13, Plzeň.
Těšíme se na Vaší účast.

Klášter chystá
ukon ení sezony

Poslední pravidelné ned lní
prohlídky  kláštera v Chot šo-

v  se uskute ní 30. zá í 2007.
Krom  hlavních prohlídek s pr -
vodcem se mohou návšt vníci
zapojit do programu, který p i-
pravuje Turistický oddíl mládeže
spole n  s kulturní komisí Obce
Chot šov. Od 13 hodin budou
v klášterní zahrad  d ti sout žit
v chytání ryb, stav ní hradu
a krmení šaška. Mohou se svézt
na opravdových koních a dozv dí
se, jak se o n  má  pe ovat. K vid -
ní bude souboj na koních a st elba
z luku. Pokud mají d ti rad ji
pohádky nebo kreslení, mohou
navštívit od 14 hodin divadelní
p edstavení arod jnická pohád-
ka, výstavu Adolf Born d tem,
nebo výstavu d tských výtvar-
ných inností s názvem „Jak se
žilo d íve.“ Dosp lí návšt vníci
mohou projít ást podzemí
a dozv dí se o d myslném kanali-
za ním systému pod klášterem,
pokud si ovšem vezmou z domo-
va  po ádnou baterku. V 18 hodin
zamknou pr vodci vchod do kon-
ventu a uzav ou tak hlavní pro-
hlídkovou sezonu 2007.           (BEN) 
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Je to za arovaný kruh. Vaše dít  se doma u í
dlouhé hodiny, ovšem výsledky ve škole
tomu rozhodn  neodpovídají. Jako by v bec

nechápalo, co te, natož aby dokázalo text n ko-
mu p etlumo it. Nakonec vám nezbude nic jiné-
ho, než denn  nastudovat n kolik p edm t
a znovu je dít ti odvykládat. Což o to, pokud tré-
nujete na pozici u itele v základní škole, není to
na škodu. Jsou-li vaše ambice p ece jen trochu
jiné, z ejm  vás n kolikahodinová denní ztráta
zrovna nadšením nenapl uje...

Zázrak? Asi ano...
„Co jsem ve škole nepochopil za p t hodin,

i když jsem popsal 15 stránek, pochopil jsem
v Basicu za deset minut. (Popsal jsem dva

ádky.)“
STUDENT, 14 LET

„Míša je t žký dyslektik, dysgrafik, dyskalku-

lik s diagnózou LMD. T žko se soust e uje, trpí
poruchou chování a u ení. Vyzkoušeli jsme
všechny možné prost edky – terapie, domácí u i-
tele atd. – bohužel s chabým výsledkem. A najed-
nou se stal zázrak; objevili jsme BASIC a u itelku,
která má výjime né schopnosti. B hem letního
intenzivního kurzu se Míša zlepšil zázra n : ply-
nule si te, ve psaní používá diakritiku, kterou
d íve úpln  opomíjel. Nejv tší radost mi ud lal,

když cca po dvoutýdenní terapii jsem ho našla
doma s knížkou v ruce, kterou neodložil p es
hodinu a p elouskal prvních 30 stran. Te  vidím
syna spokojeného, š astného. D kujeme!“

PANÍ N.
Desítky stránek popsaných podobnými vzka-

zy jsem etla jako ve snách. Že by opravdu exi-
stovala alternativa denního únavného dou ová-
ní? Zní to skoro jako zázrak. Rozhodn  po t ch
letech, co doma bojujeme s poruchou u ení.

Usm vavá lektorka mi vysv tluje, že Studijní
centrum Basic, o.p.s. (www.basic.cz, tel.: 377
222 250) pomáhá d tem a student m jakéhoko-
liv v ku zvládat problémy se tením, psaním i
pravopisem pomocí specializovaného individu-
álního dou ování. Na základ  dosavadních
výsledk  se zdá, že i tyto d ti máji šanci za adit
se mezi úsp šné studenty, a zajistit si tak uplat-
n ní v život . Studijní centrum BASIC ve svém

programu používá speciální studijní technolo-
gii, která odhaluje konkrétní p ekážky, na které
student m že b hem studia narazit, a nau í ho,
jak je zvládat. Není náhoda, že studijní techno-
logii vymyslel lov k, který ji pot eboval každý
den, byl to filozof, v dec, spisovatel, cestovatel
L. Ron Hubbard. Na základ  výsledk  z použití
této technologie založili vysokoškolští profeso i
v USA p ed 32 lety neziskovou organizaci se
jménem Aplikovaná scholastikaTM (v p ekladu:
Praktický vzd lávací systém). V rámci Aplikova-
né scholastiky nyní používají tuto technologii ve
více než 600 školách a vzd lávacích organiza-
cích na celém sv t .

No, nebudu p ehnaný optimista, který v í,
že si tento program najde v dohledné dob  cestu
do našich základních škol. Ale díky bohu, my si
m žeme najít cestu k n mu.

IVA NOVÁKOVÁ

Dyslektik neznamená hlupák
Možná to taky d v rn  znáte. Navzdory krásným v tám, které tete ve studijním plánu svého dít te, realita je
taková, že jeho handicap ve škole nikoho nezajímá. Dyslektik, dysgrafik i majitel jiné podobné poruchy? Pro u i-
tele prost  hlupák, který pomalu te a ješt  pomaleji chápe. 
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S d tským kontem m žete svým nejmenším výhodn  spo it již od jejich narození 
a zárove  je postupn  nau it základy hospoda ení s pen zi.

Pro lepší start do života je vhodné vašim nejmenším od útlého v ku nejen pravideln
spo it, ale také je postupn  nau it s pen zi hospoda it a smyslupln  s nimi v budouc-
nu nakládat. S Kontem RYBI KA je to snadné. Jednou z hlavních výhod d tských ban-
kovních kont je zvýhodn né úro ení. P i sou asných nízkých úrocích na b žných ú tech je
úroková sazba okolo dvou procent velmi zajímavá. Nap íklad s Kontem RYBI KA získáte úro ení
vložených prost edk  až 2,20 % p.a. Pravideln  na konto spo it se tedy vyplatí.

SPOŘTE SVÝM DĚTEM 
S KONTEM RYBIČKA

SOUTĚŽ • SOUTĚŽ • SOUTĚŽ • SOUTĚŽ

Bližší informace o Kontu RYBI KA získáte na bezplatné lince 
Volksbank 800 133 444 nebo na www.volksbank.cz

Ing. Petr Žib id, marketingový editel Volksbank CZ, a.s.

Nau te d ti hospoda it
Až bude vaše dít  trochu starší, získá ke kontu také platební kartu, která mu umožní
starat se o své úspory samostatn  a nau it se s nimi hospoda it. Platební karta je vydá-
vána d tem od 10 let. Výhodou d tských kont jsou krom  možnosti libovoln  vybírat
a vkládat peníze také nízké poplatky za jejich vedení. M sí ní poplatek u v tšiny z nich
– v etn  Konta RYBI KA – je nulový, a stejn  tak neplatíte nic ani za jeho založení.
Sout žní otázka:
Na jaké adrese se v Plzni nachází pobo ka Volksbank CZ?
Vylosovaní 3 výherci obdrží zajímavé ceny od Volksbank CZ – balí ky školních pot eb.
Odpov di zasílejte do 14. 9. 2007 na adresu redakce: Plze ský kraj, Husova 29
301 00 Plze  nebo mailem na adresu trnkova@consultants.cz.

Hledám v Plzni jednu
místnost se zázemím 

v klidném prostředí pro
poradenství v oblasti

osobního rozvoje (SRT,
NLP a hypnóza, práce s

energií). Spěchá.

Tel. 721 033 819
SC 71631/1

Dialogy duše, 
Bachovy esence,

hypnóza a NLP, 
SRT, 

rodinné konstelace,
práce s energií, 
řešení problémů 

v osobním 
i pracovním životě, 

vztahy s rodinou 
i se zvířaty, 

např. se psem 
nebo koněm.

Dagmar Mixanová, 
tel.721 033 819, 

e-mail:
stanukorenu@seznam.cz,

www.rodinnekonstelace-
sarah.wz.cz

SC 71632/1
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250 000
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GSM: 723 201 960, TEL.: 377 322 973

SC
-6

09
52

/1
 

SC
-7

10
58

/2
 

Psychowalkman je stimula ní p ístroj kapesních roz-
m r  dopln ný sluchátky a speciálními brýlemi.
Ú inky jsou v mnoha p ípadech nep ekonatelné v oblas-
ti bezfarmakových metod. Pro ady uživatel  jsou ú inky
nedocenitelné, pomohl jim v r zných t žkých životních
situacích. Zde jsou n které výpov di uživatel :

T ším se vždy na ú inek, který je okamžitý a hluboký,
b hem tak krátké doby m  zbaví veškerého stresu a nap -
tí, který m  tak dlouho zužoval, po programu se  cítím
dob e, vyrovnan , mám elán a sílu.

Lukáš Pudil, Plze
AVS pomáhá ešit student m adu svízelných situací.
Zlepšují se studijní motivace, výkon, sebed v ra.

Mgr. Z. Vondrejsová, 53 let, školní psycholog
Bez osobní zkušenosti bych nikdy nev il, že miniaturní
elektronická „hra ka“/Procyon/ dokáže v nést do mého
života tolik duševní pohody a št stí.

R. Loukota, Brno

T i roky jsme denn  musel
brát prášky, abych v bec
mohl usnout. P ístroj / Luma
10/ m  nau il usínat a spát
jako miminko hned od prvého
dne, kdy jsem jej použil. 

Z. Hrdina, Zlín

Mezi nejd ležit jší ú inky
Psychowalkman  pat í
RELAXACE – hluboké
okamžité uvoln ní po psy-
chické i fyzické rovin ,
odplavení stresu, dodání
energie, odstran ní mig-
rén, bolesti kr ní páte e,
rozt kanosti, úzkostí
i depresí, zmír uje projevy  Parkinsonovy a Alzheimerovy
nemoci, zlepšení pam ti, zvýšení IQ, intuice a celé ady

dalších, ešících „psychosomatické – civiliza ní choro-
by“. Pravidelná relaxace p ináší samé výhody a v dnešní
dob  vzrostla její pot eba daleko více, nežli v minulosti. 
Relaxace není nikdy dost!

Další skupina ú ink  je podpora U ENÍ -  koncentrace,
soust ed ní, kreativního myšlení, speciální programy
odstra ující trému a navozující klid pro ten nejlepší
výkon psychický i fyzický.. Samostatný program na
u ení cizích jazyk  – zrychlené u ení. asto vyhledávaný
ú inek Psychowalkman  je navození SPÁNKU.  Progra-
my uspí i „letité“ nespavce rychle a hluboce bez použití
prášk . Ráno se pak cítíte opravdu odpo atí a vyspaní.
Ostatní skupiny program  a jejich ú inky jsou energi-
za ní programy, medita ní programy, programy soma-
tické pro zdraví a imunitu. Nejlepší p ístroj nabízí i pro-
gramy dýchací, vhodné pro lidi s astmatem a dýchací-
mi potížemi.
P ístroj  je v nabídce celá ada od základních po exklu-
sivní verze n kolika sv tových výrobc . Od kv tna
2007 je v nabídce sv tov  nový p ístroj PROCYON,
p ináší další ješt  lepší možnosti i stávajícím uživate-
l m.
V te, že tyto p ístroje si dnešní doba skute n  žádá!
P i nákupu AVS p ístroje obdržíte slevu 700,- (akce -
platí po p edložení lánku do 30. 9. 2007 )

AVS p ístroje lidov  Psycho-
walkmany jsou tím nejlepším
receptem jak si uchránit v hek-
tické a u sp chané dob  21. sto-
letí zdraví, usp t v život  a ješt
být v pohod ., íká prim.
MUDr. Jan Cimický, CSc.

Lék pro t lo i duši … domácí léka  Psychowalkman
Možností, jak zlepšit svou fyzickou i psychickou kondici,  není mnoho. Vyzkoušejte  AVS p ístroje (lidov  psychowalkmany), 

které zdomácn ly v mnohých rodinách a lidé na n  nedají dopustit.

SC-71581/1 

S přístroji se můžete blíže seznámit u výhradního dovozce firmy GALAXY se sídlem v ulici V ŠIPCE 12 
v centru Plzně (V Šipce - první kolmá ulice z Americké třídy pod pomníkem). 

Otevírací doba PO–PÁ 9:00–17:00

Příjemný personál doporučuje osobní kontakt, který je nejlepší formou jak se dozvědět více 
a přístroj bezplatně vyzkoušet! Zavolejte si o INFOKATALOG AVS přístrojů nebo formou SMS či 

e-mailu napište! Informace na WWW.GALAXY.CZ nebo tel. číslech 377 270 020 nebo 731 028 714.

Do podobných situací se dostává v tšina lidí. V em je
tedy  problém?

Když jsme se u ili mluvit esky, zkoušeli jsme  bez ustání
íkat nejprve slova a pozd ji i v ty. Jinými slovy jsme aktivn

jazyk procvi ovali. Práv  tento zp sob fungoval u všech z
nás. Pro  ho tedy znovu nepoužít p i u ení se cizího jazyka?

Bohužel  výuka cizího jazyka na mnoha školách dnes
vypadá úpln  jinak. Studenti tráví v tšinu asu nad grama-
tickými cvi eními nebo nad p eklady lánk . Získávají tak

pasivní znalost cizího jazyka. Ta možná sta í na to, abychom
si p eložili dopis nebo p e etli fax, ale ur it  ne na schopnost
používat jazyk aktivn  a opravdu jím mluvit. Chce-li však

lov k opravdu mluvit anglicky, jediným ešením je
MLUVIT, MLUVIT, MLUVIT.

Proto jazyková škola LITE volí jinou cestu. Studenti se
v nují procvi ování a skute nému mluvení 70-80% z hodi-
ny. Gramatiku se u í jednoduchým a efektivním zp sobem,
podobn  tomu, jako jsme se u ili sv j rodný jazyk, což

umož uje p eklenout propast mezi gramatikou a praktic-
kým  užíváním jazyka. 

Navíc díky profesionální pr prav  u itel  odcházíte nap .
po 3 hodinách výuky sv ží, plni energie a s pocitem, že pro-
branou látku jste ihned schopni použít v praxi.

Díky této metod  se v LITE m žete b hem necelého roku
dostat z úrovn  úplného za áte níka až na úrove  pokro ilé-
ho studenta, který je nejen schopen napsat dopis nebo p e-

íst fax, ale p edevším je schopen angli tinu skute n  použí-
vat v praxi - tedy v konverzaci v b žném život .
A jak se ke studiu v LITE vyjad ují sami studenti?
„Poda ilo se mi b hem kurzu rozmluvit, což se mi nepoda ilo
za celé 4 roky na škole. Navíc mám spoustu nových, báje ných
známých.“

„Je to první kurz, který m  donutil mluvit.“

„Kurz v LITE byl nejlepší, který jsem kdy absolvovala. P ístup
lektora byl skv lý, nikdo nem l pocit, že je slabší než ostatní.
Moc by se mi líbilo, kdyby se takto u ily i mé d ti ve škole.“

O kvalit  výuky v LITE se m žete p esv d it
i Vy - objednejte se na bezplatnou ukázkovou

hodinu v úterý a tvrtek od 17.30 hod.

LITE Plze , Prokopova 21, Plze
Tel: 377 222 250, 603 512 189

E-mail: plzen@lite.cz, www.lite.cz

Chcete opravdu MLUVIT, MLUVIT, MLUVIT anglicky?
Stalo se Vám n kdy, že jste narazili na anglické sloví ko a ekli jste si: „Hmm, hmm to už jsem n kde slyšel, ale v bec
už nevím, co to je!“ Nebo se Vám ob as stává, že potkáte cizince, on na Vás za ne mluvit, a mluví a mluví, vy si to p e-
kládáte a zatímco on je již u páté v ty, vy ješt  luštíte tu první?
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adu lé ebných procedur
mají k dispozici klienti,
kte í se p ijížd jí lé it do

Konstantinových Lázní, jediných
lázní na území Plze ského kraje.
Posledními novinkami v nabídce
lázní je otev ení nové solné jesky-
n  a vybudování Nordic walking
centra. Jeskyn  se nachází v p í-
zemí lé ebného ústavu Prusík.
„Solná jeskyn  je postavena
z velikého množství soli a panuje
tam unikátní prost edí, které
navozuje mo ské klima. Pobyt
v solné jeskyni podporuje lé bu
horních i dolních cest dýchacích,
nefunk nosti štítné žlázy, srde -
n -cévních onemocn ní, chorob
zažívacího ústrojí, ekzém  a bla-
hodárn  p sobí i na odbourávání
procesu stresu a pocit  únavy.
Jedna k ra v délce 45 minut vydá

za 3 dni u mo e,“ uvedl editel
lázní Petr Kroupa. Velmi si také
zakládá na vybudování Nordic
walking centra, protože tato
nová sportovní aktivita vhodná
i pro klienty lázní zažívá u nás
oprávn ný rozmach. „Centrum
Nordic walking v Konstantino-
vých lázních nabízí pod odbor-
ným vedením školených instruk-
tor  aktivitu v p ekrásném pro-
st edí láze ského parku. Pohy-
bem s holemi posílíte 90 % sval
celého t la a spot ebujete o 25 %
více kalorií než p i ch zi bez holí.
Zájemci o nordic walking mají
k dispozici t i zna ené trasy,
které vedou po okolí. Walkingové
hole máme samoz ejm  k zap j-

ení,“ dodává editel lázní Petr
Kroupa.

(BEN) 

S
divokou vodou se v USA na

mistrovství sv ta junior
v Severní a Jižní Karolín

velmi dob e vypo ádali dva nad jní
kanoisté z Klatovska. Reprezentanti
Václav B íza a Zden k Kubát starto-
vali ve dvou závodech a v každém
vybojovali medaili. V dlouhém kla-
sickém sjezdu na 4,5 km získali
st íbrnou medaili. Ve druhém sprin-
tu dojeli juniorští reprezentanti t etí.
Cenné kovy vybojovali v individuál-
ním závod , tedy každá lo  sama za
sebe, a nikoli v závod  t í lenných
družstev. Získat na mistrovství
medaili z obou individuálních start

se poda ilo pouze dv ma eským lodím. Oba úsp šné kanoisty p ijal
v budov  Plze ského kraje nám stek hejtmana Václav ervený a p edal
jim pam tní listy za p íkladnou reprezentaci. Nám stek ervený ob ma
sportovc m pop ál hodn  úsp ch  do dalších závod .                             (BEN)

Sluncem prozá ený chot -
šovský klášter p ivítal
v sobotu 4. srpna 2007 ve

svých rozlehlých zahradách
a historických budovách rekord-
ní po et návšt vník . Benefi ní
akci Ve er pro klášter Chot šov
V. podpo ilo svou návšt vou rov-
ných 1500 návšt vník , kte í
tento klášter nejen oživili, ale
také p isp li k jeho obnov
a záchran . „Z vybrané ástky
85 460 K  bude po ode tení
náklad  na akci v nována ástka
10 000 K  na sbírku Kup si své
okno. Další ást finan ních pro-
st edk  pokryje náklady dobro-
volník  z ob anského sdružení
Chot šovská vlna. Ti v chot šov-

ském klášte e vykonávají bez-
platné brigády p edevším spoje-
né s údržbou klášterních zahrad.
Také díky této akci m že naše
ob anské sdružení zdárn  fungo-
vat, jelikož vybrané vstupné
poslouží také ke krytí náklad
spojených s chodem našeho
sdružení,“ uvedl Stanislav Toma-
nec ze sdružení Chot šovská
vlna.

Na programu celé akce se
podílela skupina historického
tance Arvena, skupiny historic-
kého šermu v ele se skupinou
Equites Coronae Carolinae,
Plze ští st elci, dále potom
hudební skupiny VaBiVod, Kra-
mersias, Slyšíme ryby, gotická

a renesan ní hudba Gutta, skupi-
na historického šermu Dobro-
host. Oživené prohlídky, které
návšt vník m p iblížily život
v klášte e v pr b hu n kolika sta-
letí, p ipravili dobrovolníci a le-

nové Dramatického kroužku
Salesiánského st ediska mládeže
Plze . Všichni ú astníci akce p i-
sp li k tomu, že chot šovský
klášter je místo, které op t ožívá
a žije. 

Na nedávných Hrách III. letní olympiády d tí a mládeže eské
republiky v Ústí nad Labem reprezentovalo Plze ský kraj 204
závodník . Ti obsadili 17 sportovních odv tví ze 20 možných.

Plzenští sportovci nakonec vybojovali celkem 44 medailí, z toho 14 zla-
tých, 11 st íbrných a 19 bronzových. „Toto je zcela mimo ádný úsp ch
mladých sportovc  PK, který na minulých hrách d tí a mládeže, a  let-
ních nebo zimních, nebyl dosud zaznamenán. V celkovém bodovém
po adí kraj  na ODM 2007 obsadil Plze ský kraj 6. místo s 321 body,“
neskrýval radost 1. nám stek hejtmana Plze ského kraje Václav er-
vený, který stál v ele organiza ního výboru krajské výpravy. Z krajské-
ho rozpo tu byla na olympiádu uvoln na ástka jeden milion korun. 

Nejúsp šn jším kolektivním sportem byla házená. Na prvním
míst  skon ili chlapci, kte í ve finále porazili Královéhradecký kraj
a neprohráli jediný zápas turnaje.

Také házenká ky postoupily až do finále, ale nejcenn jší kov p ene-
chaly družstvu Hlavního m sta Prahy.

Nejvíce medailí p ivezli plavci: 6 zlatých, 6 st íbrných a 8 bronzových 
stolní tenisti: 3 zlaté a 2 bronzové
cyklisté: 2 zlaté, 1 st íbrnou a 3 bronzové

Nejúsp šn jšími sportovci výpravy Plze ského kraje se staly:
Nikola Gallerachová – stolní tenis 3 zlaté medaile
Barbora Hemzá ková – plavání 2 zlaté, 2 st íbrné
Kristýna Koptíková – plavání 2 zlaté, 1 st íbrná, 1 bronzová
Andrea Machová – plavání 2 zlaté, 2 bronzové
Petra Mat jková – cyklistika 1 zlatá, 1 bronzová

Nejv tších úsp ch  dosáhl na ODM 2007 ženský sport, dívky PK se
v celkovém bodovém hodnocení kraj  umístily na 3. míst , v plavání a
cyklistice byly dívky PK nejlepší v celé R, ve stolním tenise, házené,
volejbalu a šachách obsadily naše dívky 2. místo mezi kraji.

V mužských kategoriích skon ili mladší a starší žáci našeho kraje
celkov  na 9. míst  mezi kraji R, nejlepší byli házenká i – 1. místo
a zápasníci – 2. místo.                                                                                         (BEN)

Výstavu cestovního ruchu ITEP 2007
po ádá i letos Plze ský kraj. Akce se
uskute ní ve dnech 4.–6. íjna v prosto-

rách Domu kultury INWEST-K v Plzni. „Touto
akcí chce náš kraj v roce 2007 propagovat a pro-
pojovat služby i atraktivity cestovního ruchu.
Více se zam íme na propagaci regionální spo-
lupráce a prezentaci partnerství zahrani ních
region  m st, obcí, mikroregion  i svazk  obcí.
Zárove  je ITEP 2007 za azen jako dopl ková
akce k OPEN DAYS – týdne evropských regio-
n  a m st v Bruselu, které probíhají také v íjnu
2007,“ uvedla Olga Kal íková, nám stkyn  hejt-
mana pro oblast cestovního ruchu. „Už nyní
máme vy erpanou kapacitu p ihlášených vysta-
vovatel , kterých je p es 120. B hem letošního
ITEPu se mohou návšt vníci t šit i na ochutnáv-
ky regionálních produkt  a místních specialit,
které si p ipravili vystavovatelé. V rámci výstavy

prob hne také konference na téma regionálních
produkt  a jejich následného využití k propaga-
ci region ,“ dodala nám stkyn  Olga Kal íková.
Lo skou výstavu ITEP navštívilo více než 6000
osob. Po adatelé letos pro návšt vníky p ichy-
stali i aktivity na ulici. Nejzajímav jší bude zcela
jist  adrenalinový sport zorbing. 

Prezenta ní akce Plze ského kraje s cílem zvi-
ditelnit ú elnou podporu cestovního ruchu v kraji
v minulých letech zcela splnila dané priority. M la
úsp ch nejen v našem kraji, celé eské republice,
ale oba ro níky výstavy cestovního ruchu kladn
hodnotili také zahrani ní vystavovatelé, hosté
i odborná ve ejnost.                                                        (BEN) 

V
ážené tená ky, vážení tená i,
vítejte po prázdninách u dalšího
dílu užite ných internetových

odkaz . Ty dnešní jsou zam eny na pro-
blematiku fond  Evropské unie a budou
užite né nejen pro r zné ve ejnoprávní
subjekty, ale i pro podnikatele a nezisko-
vé organizace. Blíží se podzim, což je ter-
mín, kdy bude vyhlášena v tšina opera -
ních program  adalších dota ních titul
umož ujících erpat „evropské finan-
ce“. T chto pen z je omezené množství
a nad ji na úsp ch mají pouze ti, kte í
jsou dob e p ipraveni. A jak jinak se p i-
pravit než mít k dispozici všechny d leži-
té a podstatné informace jako první!
Proto bych vám rád doporu il zajímavé
internetové stránky zam ené na fondy
Evropské unie na adrese www.struktu-
ralni-fondy.cz. Pokud chcete najít vše
podstatné na jednom míst , zavítejte na
tento server, který provozuje minister-
stvo pro místní rozvoj. Na úvodní strán-
ce si vjejí pravé ásti m žete p e íst, co je
nového vtéto oblasti nebo jaké akce se na
téma evropských fond  konají. My ale
p jdeme rovnou prost ednictvím menu
na levé stran  do sekce Programy
2007–2013, která je dále len na na jed-
notlivé typy program . Pokud nap íklad
hledáte finan ní prost edky pro projekt
z oblasti životního prost edí, podívejte se

do sekce „Tematické opera ní progra-
my“ adále do podsekce „Životní prost e-
dí“. Tady si m žete p e íst vždy základní
charakteristiky daného programu
a hned posoudit, jestli váš zám r spadá
do této oblasti, nebo n kam jinam. Pod-
statná je pro vás nabídka v levé ásti
stránky, která se v této sekci zm nila na
možnost zobrazit si další podrobnosti
o zvoleném programu. Vybrat si m žete
Novinky, Akce, Dokumenty, Kontakty,
nebo Odkazy. Pravda je, že v dob  psaní
tohoto lánku byly n které sekce ješt
nenapln né, ale to je ur it  tím, že jsme
na za átku „evropské sedmiletky“.
Doporu uji vám prostudovat si p ede-
vším sekci Dokumenty, kde je v tšinou
ke stažení aktuální dokument p íslušné-
ho programu. Nenechte se odradit jeho
rozsáhlostí a podle obsahu si z jeho
n kolika set stran vyberte to, co je sku-
te n  d ležité. P epokládám, že na
tomto míst  se budou objevovat i další
návazné d ležité dokumenty, jako jsou
p íru ky pro žadatele nebo pro p íjemce.
P eji vám, aby tyto stránky byly vaším
pr vodcem labyrintem informací o fon-
dech EU. 

Jako vždy platí, že vítám každý váš
názor na tuto rubriku, p ípadn  váš vlast-
ní tip na internetový odkaz, vše  na adresu
vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz.

Jak hodnotíte nové aktivity, kterou mohou
v Plze ském kraji zvýšit cestovního ruch?

P ekvapují m  nové možnosti v oblasti cestov-
ního ruchu, které neustále vznikají a iní náš
kraj turisticky zajímav jším. Díky šikovným
a podnikavým lidem každým rokem p ibývá celá

ada velmi zajímavých aktivit a projekt .

Které projekty rozhodn  doporu íte k návšt v ?
V první ad  zmíním nové p íhrani ní muzeum

ve Kdyni. Dále potom kovárnu ve Velharticích,
kde si návšt vníci sami mohou pod dohledem
ková e zkusit n co vykovat. Ve Švihov  se zase
turisté zm ní ve sklá e a pokusí se foukat sklo.
N co takového se hned tak n kde nedá vyzkou-
šet. Podnikatelé ovšem pamatují i na sportovce,
a to p edevším cyklisty. Ve Lhot  u St íbra vznik-
lo s p isp ním Plze ského kraje nové cyklocent-
rum na Cyklotrase p átelství. A v neposlední ad
jde i o proslavený Bikepark na šumavském Špi á-
ku, jehož existenci kraj podporuje.

Jediné lázn  v kraji prezentovaly nové aktivity

Pod dohledem editele lázní Petra
Kroupy si hole na nordic walking
vyzkoušel i krajský radní pro regio-
nální rozvoj Ji í Kalista (vlevo).

FOTO RICHARD BENEŠ

Lé ivé ú inky solné jeskyn  vyzkoušela p i jejím slav-
nostním otev ení nám stkyn  hejtmana Olga Kal íková
spole n  s Petrem Salavou, šéfem fotbalovoého klubu
celebrit Amfora.                                             FOTO RICHARD BENEŠ

Návšt vou kláštera pomohli jeho obnov

Chot šovským klášterem se prohán li vále níci.                                   FOTO ARCHIV

Mladým olympionik m
se v Ústí nad Labem da ilo

Nám stek hejtmana Václav erve-
ný p edal pam tní list Václavu B í-
zovi a Zde ku Kubátovi, kte í si
p ivezli medaile z MS junior
v USA ve sjezdu na divoké vod .

FOTO RICHARD BENEŠ

Turnaj v házené vyhráli na olympiád  Plze áci.                                   FOTO ARCHIV

Kanoisté p ivezli medaile

Na titul regionálního produktu aspiruje na Klatov-
sku vyhlášená pochoutka z medu zvaná medoláda,
kterou produkují v T chonicích.         FOTO RICHARD BENEŠ

Užite né internetové odkazy 

Tip na cestování m že dát výstava ITEP
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Krajský úřad 
Plzeňského

kraje

P. O. BOX 313, Škroupova 18, 306 13 Plzeň
elektronická adresa: posta@plzensky-kraj.cz

telefon
spojovatelka: 377 195 111

provolba: 377 195; fax: 377 195 078
úřední hodiny

pondělí 8.00–17.00, středa 8.00–17.00

ORGANIZAČNÍ SCHÉMA ÚŘADU:

Ředitel KÚPK
Mgr. Jiří Leščinský

odbor kancelář hejtmana
vedoucí odboru 
Bc. Alena Šatrová

e-mail: alena.satrova@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele
vedoucí odboru

Mgr. Štěpánka Szabó 
e-mail: stepanka.szabo@plzensky-kraj.cz

odbor vnitřních věcí 
a krajský živnostenský úřad 

vedoucí odboru 
Ing. Jan Nový

e-mail: jan.novy@plzensky-kraj.cz

odbor cestovního ruchu a propagace
vedoucí odboru
Ing. Tomáš Kotora

e-mail: tomas.kotora@plzensky-kraj.cz

odbor informatiky
vedoucí odboru

Bc. Václav Koudele
e-mail: vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz

odbor ekonomický
vedoucí odboru
Ing. Roman Reiser

e-mail: roman.reiser@plzensky-kraj.cz

odbor regionálního rozvoje 
vedoucí odboru

Ing. arch. Miloslav Michalec
e-mail: miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz

odbor životního prostředí
pověřen zastupováním

Ing. Václav Liška
e-mail: vaclav.liska@plzensky-kraj.cz

odbor majetku 
vedoucí odboru

Ing. Alena Hemrová
e-mail: alena.hemrova@plzensky-kraj.cz

odbor školství mládeže a sportu
pověřena řízením

JUDr. Jaroslava Havlíčková
e-mail: jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz

odbor kultury a památkové péče 
vedoucí odboru 

Mgr. Vlasta Frouzová
e-mail: vlasta.frouzova@plzensky-kraj.cz

odbor sociálních věcí a zdravotnictví
vedoucí odboru

Bc. Erika Kunešová 
e-mail: erika.kunesova@plzensky-kraj.cz

odbor dopravy 
a silničního hospodářství

vedoucí odboru
Ing. Jaroslav Vejprava

e-mail: jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz

odbor krizového řízení 
vedoucí odboru
Ing. Milan Řihošek

e-mail: milan.rihosek@plzensky-kraj.cz

odbor právní
vedoucí odboru

JUDr. Blanka Žižková
e-mail: blanka.zizkova@plzensky-kraj.cz

útvar interního auditu
vedoucí

Ing. Martin Zaoral
e-mail: martin.zaoral@plzensky-kraj.cz

odbor fondů a programů EU
pověřena řízením

BA Petra Ježková
e-mail: petra.jezkova@plzensky-kraj.cz

Kostry vystavené v muzeu nejsou p vodní zkame-
n lé originály. Originální kosti jsou natolik vzác-
né, že se nevystavují v žádném muzeu, aby se

nezni ily. Pe liv  se skladují na bezpe ných místech.
Výjime n  se vystavuje t eba jedna originální kost.
V tomto p ípad  jde o odlitky p vodních originál  kostí
nalezených v Patagonii. Na sv t  existuje vždy jen jedi-
ný odlitek t chto originálních kostí. Potom se forma
zni í. I proto jsou tyto kostry tak vzácné. Na kostech
jsou patrná i zran ní, která zví ata b hem života utrp -
la. Nejsou nijak upravované. Je to istá realita,“ vypráví

nadšen  vedoucí paleontologického odd lení muzea
Josef Pšeni ka. Je velmi známým a uznávaným odbor-
níkem na mezinárodním poli v oboru paleobotaniky.
Práv  díky jeho kontakt m s kolegy ze zahrani í se
poda ilo tuto výstavu v Plzni uskute nit. Bez zajímavos-
ti není ani fakt, že výstava se vyjednávala v Argentin
s vyslankyní muzea v Patagonii, paní Monikou Kucero-
vou, což je dáma s eskými p edky. Do Plzn  potom
dorazily z Argentiny kostry dinosaur áste n  rozlože-
né a uložené ve zvláštních kontejnerech. „Instalace
expozice probíhala týden. P ijel i celý tým odborník
z argentinského muzea, kte í pomáhali p i sestavování
koster pracovník m našeho muzea,“ uvedla mluv í
muzea Romana N me ková. Výstava se od prvního dne
t ší obrovskému zájmu ve ejnosti. Na kostry dinosaur
se jezdí dívat tisíce návšt vník  z celé republiky.  

„Mám velikou radost z toho, že práv  v prostorách
našeho Západo eského muzea v Plzni probíhají tako-
vé naprosto unikátní výstavy sv tového formátu a že

jsme prvním muzeem, které tuto výstavu hostí. Jsme
pot šeni, že výstava už nyní p ilákala tak velké množ-
ství nadšených návšt vník ,“ uvedl Vladislav Vilímec,
nám stek hejtmana Plze ského kraje pro oblast eko-
nomiky

Není od v ci zmínit, že na Plze sku, konkrétn
v B ezin  u Rokycan, vznikl sv tový obor paleobotani-
ka. Práv  v B ezin  žil a p sobil hrab  Kašpar Stern-
berg, který vydal v roce 1820 zakládající dílo paleobo-
taniky. Taktéž zoopaleontologie má v plze ském kraji
dlouholetou tradici, a to již od dob zakladatele tohoto
v dního oboru Joachima Barranda. Po tomto v hlas-
ném paleontologovi je také pojmenována oblast p i-
bližn  mezi Prahou a Plzní. Za dlouholeté, celosv tov
známé, p irozené centrum západního Barrandienu
s unikátními nalezišti ordovických zkamen lin je pova-
žováno m sto Rokycany a jeho okolí. Proto se v Roky-
canech nebo v Radnicích plánuje umístit práv  vznika-
jící paleontologické v decko-dokumenta ní centrum. 

(BEN) 

Na bohatou tradici lidových slavností,
muzik, máj , dožínek a masopust  nava-
zuje v Dýšiné na Plze sku mezinárodní

festival tradi ní eské hudby nazvaný eská
náves. Festival se uskute ní ve dnech 7. 9. až 9. 9.
2007. Dramaturgie p ehlídky využívá jedine né-
ho prost edí malé vsi, posezení pod lipami, zápra-
ží barokních statk  i atmosféru kostelíka sv. Šimo-
na a Judy. Krom  dudáckých a cimbálových muzik

letos eská náves nabízí také jazz, world music,
dechovku, tane ní i loutkové divadlo. Chyb t
nebudou ani muzikanti a tane níci ze Slovenska
a Srbska. Festival v útulném venkovském prost e-
dí nabízí alternativu k velkým m stským festiva-
l m regionu jihozápadních ech. Usiluje o pre-
zentaci tradi ní kultury v prost edí jí nejvlastn j-
ším. Akci finan n  podpo il i Plze ský kraj. Více
informací naleznete na www.ceskanaves.eu.   (BEN) 

Významnou kulturní udá-
lostí Plze ského kraje je
Mezinárodní hudební

festival Haydnovy hudební slav-
nosti. Konají se od roku 1993
v upomínku na p sobení Josep-
ha Haydna jako kapelníka
zámecké hudby Karla Josefa
hrab te Morzina na zámku
v Dolní Lukavici v letech
1758–1760. Tento pobyt je spo-
jován s po átkem Haydnovy
symfonické tvorby. První Hayd-
nova symfonie D dur je ozna o-
vaná jako Lukavická. Patnáctý
ro ník Haydnových hudebních
slavností se uskute ní ve dnech
13.–22. zá í nejen v Dolní
Lukavici, ale také v Plzni, na
zámku v Nebílovech, ve Spále-
ném Po í í, v Dob anech, P í-
chovcích, P ešticích i na dalších
místech Plze ského kraje. Na
programu festivalu jsou skladby

Haydnovy a jeho sou astník
v podání domácích i zahrani -
ních (nap . z USA, Anglie,
N mecka, Rakouska, Nizozem-
ska, Itálie, Ma arska, Sloven-
ska) interpret  klasicistní
hudby se zam ením na použití
autentických hudebních materi-
ál  a nástroj .

Haydnovy slavnosti se zpo át-
ku konaly p evážn  v Dolní
Lukavici a nejbližším okolí.
Postupn  se rozší ily i do dalších
míst – zámk  a kostel  jižního
Plze ska, tedy do míst, pro která
byla hudba tohoto období p e-
vážn  skládána. Po adatelem
HHS je eská spole nost Josep-
ha Haydna a Obec Dolní Lukavi-
ce, spolupo adateli obecní ú ady
obcí a m st, kde se konají koncer-
ty. Finan n  se na slavnostech
podílí i Plze ský kraj.

(BEN) 

ty icetiletou tradici má
výtvarný obor na Základ-
ní um lecké škole v Jagel-

lonské ulici v Plzni. Jako každým
rokem prezentovali b hem léta
její žáci svá díla na výstav
v plze ské galerii Azyl. Pestré
obrazy zasloužen  budily obdiv
všech návšt vník  galerie. Jejich
vysokou úrove  si pochvalovala
i galeristka Stanislava Lásková.
Díla žák  zmín né školy sout ží
nejen v R, ale vedle celé ady
evropských míst se p edstavila
i v Japonsku, USA a Indii. Škola,
na které vyu ují známí plzenští
výtvarní um lci, pat í k nejús-
p šn jším v republice.  

Významným zp sobem se Plze ský kraj prezentoval
b hem uplynulého léta v n meckém Regensburgu, kde
prob hla mezinárodní výstava Bienále kresby Plze .

V Regensburgu byla k vid ní kolekce nejlepších prací od autor
z mnoha zemí, kte í se zú astnili bienále v roce 2006. Meziná-
rodní bienále se koná každý sudý rok v Plzni. Od první výstavy
v roce 1996 se poda ilo za adit tento projekt jako významnou
událost na evropskou kulturní scénu. „Výstava v Regensburgu je
výsledkem spolupráce mezi partnerskými regiony Plze ský kraj
a Horní Falc. Jsem rád, že se Plze ský kraj významn  podílí svou
podporou také na prezentaci Bienále kresby i mimo hranice
Plzn  a Plze ského kraje formou putovních výstav v podstat  po
celé Evrop . Pro p íští roky jsou plánovány prezentace festivalu
i v dalších m stech Evropy. Bienále kresby tak dále aktivn  ší í
ono dobré jméno Plzn  a Plze ského kraje jako m sta a regionu

vnímavého ke kultu e,“ uvedl krajský radní pro kulturu Martin
Baxa, který výstavu v Regensburg zahajoval.          

(BEN) 

Haydnova hudba rozezvu í zámky i kostely

B hem Haydnových slavností se kostely zm ní v koncertní sály. FOTO ARCHIV

Kostry dinosaur  lákají tisíce návšt vník  do muzea
Unikátní výstavu koster dinosaur  nalezených v jihoargentinské Patagonii vystavuje jako první
muzeum v Evrop  Západo eské muzeum v Plzni. Na ploše 412 metr tvere ních je až do
konce íjna k vid ní dvanáct koster dinosaur . Nejv tším exponátem je kostra gigantosaura
dlouhá 16 metr  a vysoká t i metry. Svojí velikostí a dravostí zastínil i filmov  proslulého tyra-
nosaura.  Gigantosaurus je také hlavní postavou 3D filmu, který je sou ástí výstavy. 

„

N mecký Regensburg hostil eskou výstavu

P i zahájení výstavy Bienále kresby
Plze  v n meckém Regensburg pro-
mluvil i krajský radní pro kulturu
Martin Baxa.                       FOTO ARCHIV   

Nejmladší um lci prezentovali svá díla

Galeristka Stanislava Lásková vysta-
vovala v galerii Azyl obrazy nejmlad-
ších výtvarných um lc .

FOTO RICHARD BENEŠ

Ekonomický nám stek hejtmana Vladislav Vilímec by se
s živým gigantosaurem necht l nikdy setkat.

Paleontolog Josef Pšeni ka provází unikátní výstavou
dinosaur  nám stka hejtmana Vladislava Vilímce.

Kostry dinosaur  jsou chloubou muzea. 3X FOTO RICHARD BENEŠ

Náves v Dýšiné oživí folklor

Konec léta
zpest í
festival

Pod záštitou nám stkyn  hejt-
mama Olgy Kal íkové po á-
dá ob anské sdružení Ty a Já

dne 8. zá í 2007 festival Na konci
léta. Akce se uskute ní v centru
Plzn  v Proluce a v K ižíkových
sadech. B hem dopoledního
i odpoledního programu vystoupí
profesionálové i um lci s handica-
pem. Návšt vníci festivalu se
mohou t šit na Hv zdi ky, Démo-
fobii, Znouzecnost, vystoupí také
ZŠ Skupova, DS Jezírko, Chodská
vlna, Hlasoplet, ÚSP Ma kov, ÚSP
Osek u Strakonic a další. Vedle
koncert  a divadelních p edstavení
bude probíhat i doprovodný pro-
gram plný her, malování henou
a k vid ní budou i ukázky pom cek
pro handicapované.                         (BEN)
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FOTOHÁDANKA Tip na výlet po kraji

Vminulém vydání Plze ského kraje jsme pro vás p ipravili st edn  t žkou fotohádanku a až na
výjimky všichni tená i správn  odpov d li, že se jedná o p ehradní nádrž u Nýrska na Klatov-
sku. Návšt vu této vodní plochy a procházku po hrázi a výhledem na šumavské vrchy m žeme

jen v ele doporu it. P ehradní nádrž na ece Úhlav  byla dokon ena roku 1969 a je zdrojem pitné
vody pro Domažlicko a Klatovsko. Za hrází vzniklo jezero o maximálním objemu 21 mil. metr  krych-
lových. Sypaná hráz p ehrady je z náb žní strany krytá betonem.  Výška hráze je 36 m a v korun  je
337 m dlouhá. Plocha jezera je 148 ha a zadržuje 16 mil. metr  krychlových vody. Nejv tší hloubka
vody v nádrži je 34 m. Sdružený v žový objekt je umíst ný v t lese hráze p i levém b ehu se šachto-
vým p elivem a spodními výpustmi s p íslušnými uzáv ry. Ve t ech etážích jsou umíst na okna pro
vodárenské odb ry. Jelikož je nýrská p ehrada zdrojem pitné vody, v nádrži je zakázáno koupání.
Kolem celé p ehrady vede ochranné vodárenské pásmo. P ehradu najdete napravo od silnice Nýrsko–
Železná Ruda, p ibližn  4 km jižn  od Nýrska. Kolem p ehrady vede trasa žluté turistické zna ky,
okolo nádrže od hráze podél západního b ehu až k Hojsov  Stráži. Podél východního b ehu vede trasa
zelené zna ky. 

Ze správných odpov dí jsme vybrali t i výherce, kte í obdrží pozornost od Krajského ú adu
Plze ského kraje. Jsou jimi : Karel Fran ík, Zavlekov; Emil Reitinger, Stod; Libuše Rozumová,
Plze .

FOTO RICHARD BENEŠ

V dnešní fotohádance opustíme hrady i zámky a vydáme se pro zm nu do m sta. Vaším úkolem bude
tentokrát rozpoznat, o jakou stavbu se jedná. Myslím, že nebudete mít s ešením žádné problémy, stav-
ba je notoricky známá a my o ekáváme smrš  vašich správných odpov dí. Zasílejte je se zpáte ní adre-
sou na adresu Plze ský kraj – redakce, Husova 29, 301 00 Plze . E-mail: plzen@consultants.cz.

Pro p átele historických
památek jsem si p ipravil
malý výlet povodím eky

Berounky. Zavedu vás do krásné-
ho kraje severního Plze ska.
Nedaleko Kralovic (asi 8 km jiho-
východn ) se nachází obec Liblín.
Zaparkovat lze u zdejšího velmi
krásného záme ku. Roku 1770
bylo p vodní sídlo rozší eno Kaš-
parem Benediktem v pozdn
barokní zámek, který byl pozd ji
klasicistn  p estav n a dochoval se
do dnešní doby. V sou asnosti je
zámek opravený a slouží jako
domov sociálních služeb. Vlastní
zámek je propojen mostem
s barokním kostelem sv. Jana
Nepomuckého z let 1751–1752.
K zámku p iléhá anglický park
s barokními plastikami. Areál
zámku a parku je sice pro ve ejnost
nep ístupný, ale po dohod  si jej
m žeme prohlédnout. Odtud vás
chci pozvat na hrad Libštejn. Je to
nedaleko, dá se tam dojít p šky, ale
hlavn  se jedná o romantickou z í-
ceninu kdysi pevného hradu
s mohutnou strážní v ží. Z Liblína
m žeme p ejet autem k Hornímu
Liblínu, kde se u odbo ky na Buje-
sily nachází malé parkovišt  p i sil-
nici ozna ené sm rovkou na hrad
Libštejn. Odtud pak jdeme p šky
po ervené nebo zelené zna ce.
Celá trasa vede po vrstevnici nad
Berounkou a poskytuje nám
romantické výhledy na eku
a z n kterých míst již vidíme

i samotný hrad Libštejn. Jelikož je
celá strá  zalesn ná, je vlastní pro-
cházka p íjemná i v horku a snesi-
telná p i mírném dešti. Na hrad
p ijdeme asi po p lhodince p íjem-
ného pochodu. Vlastní z ícenina
hradu se nachází na strmém skal-
natém vrchu na pravém b ehu eky
Berounky. První zmínka je z roku
1367 a majitelem byl Old ich Tista
z Hed an. Hrad byl dvakrát oblé-
hán husity, ale ani jednou nebyl
dobyt. Posledními obyvateli byli
Jan Vojt ch a Jan Vilém. Areál
hradní z íceniny je pro své návšt v-
níky vcelku dob e p ístupný. Proto

i my se m žeme vydat vzh ru na
horní ást hradu. Musíme po ítat
s tím, že vstup je na vlastní nebez-
pe í. Do v že vstup možný není. Ti
všímav jší zajisté nep ehlédli
zazd nou d lovou kouli v jedné
z dochovaných zdí. Po prohlídce
celého areálu hradu se vracíme
stejnou cestou zp t. V ím, že vás
tento zážitek uchvátí stejn , jako
uchvátil i m . Je zde uklid ující
ticho a slyšíme pouze p íjemné
šum ní eky a št betání pták .
A my potichou ku odcházíme,
abychom nepokazili tuto úžasnou
atmosféru…                                 (MRH)

Romantická procházka na hrad Libštejn

Spole ný odpo inek na Libštejn .                                                 FOTO VLADIMÍR MAREK

RICHARD BENEŠ

N kdo si doma zvelebuje
chalupu nebo d m, pra-
cuje na zahrádce. To m

zase až tak neuspokojuje. My
máme kostel,“ sm je se Helena

Bocková. „Když jsme p išli sem
do K ivc , okamžit  jsem v d -
la, že ten kostel z roku 1669
nem žeme nechat spadnout.
V b eznu 2005 vzniklo Ob an-
ské sdružení Martinus, ítající
vedle m  a mého manžela cel-

kem deset osob p evážn  z Fran-
tiškových Lázní. Máme však
celou adu spolupracovník
a pomáhají nám samoz ejm
i naši lidé z K ivc . I když zde žijí
vlastn  již jen penzisté,“ popsala
za átky sdružení Helena Bocko-
vá. „Církev na opravu kostela
nem la peníze, tak byl objekt
p epsán na naše sdružení Marti-
nus a my za ali shán t peníze na
záchranu. Kolem celého kostela,
kde byl starý h bitov, rostlo
neproniknutelné k oví, nálet,
trní. Prost  džungle. Vypadalo to
p esn  jako v pohádce o Šípkové
R žence. Základem všeho byla
však nová st echa,“ pokra uje
Helena Bocková. „Museli jsme
nechat vym nit zcela shnilé
trámy v krovu a šindelovou kryti-
nu st echy. Pracovníci firmy,
kte í zde pracovali, nám n koli-
krát utekli ze stavby, protože
m li strach, že se to celé z ítí. Te
už to všechno p kn  drží a nic
nespadne,“ pochvaluje si Bocko-
vá.

Na záchranu kostela dostalo
nejprve sdružení Martinus
100 000 K  od Plze ského kraje
a 250 000 K  od ministerstva
kultury. ástkou 15 000 K  p i-
sp ly i Bezdružice. Letos poskyt-
lo ministerstvo dalších
100 000 K . Kostel v K ivcích byl
navíc v programu Zachování
a obnova kulturních památek
za len n do kategorie preferen -

ních objekt . Plze ský kraj proto
poskytl finan ní injekci 750 000
korun. I tato skute nost sv d í
o mimo ádné innosti sdružení
Martinus. „ ty ikrát do roka
organizujeme brigády, kterých
se ú astní obvykle tak 15 až 20
lidí. Nyní se naše pracovní akti-
vity soust e ují do vnit ních pro-
stor kostela. Budeme natírat
a konzervovat lavice. Místní

chlapíci vlastnoru n  vyrobili
jednu venkovní branku. Obnovy
se do ká i h bitov s poni enými
náhrobky. Další velké opravy se
budou plánovat podle množství
pen z, které získáme. Chceme,
aby kostel sloužil k církevním
i sv tským záležitostem. Už jsme
tady m li výstavy, koncerty a nej-
významn jší akcí je tradi ní
Martinský jarmark 11. listopa-

du, kterého se ú astní množství
lidí z celého okolí. Samoz ejm
nechybí ani martinská husa. Na
letošní jarmark p ipravujeme
ješt  jedno p ekvapení,“ dodává
Helena Bocková. „Záchrana
kostela v K ivcích je obdivuhod-
nou aktivitou n kolika lidí, kte í
se zcela nezištn  rozhodli z vlast-
ní v le zachránit a opravit histo-
rickou památku na pokraji zni-

ení. Za to jim pat í veliký dík
i podpora,“ uvedl Martin Baxa,
krajský radní pro oblast kultury
a památkovou pé i.

SPOJENÍ NA OBČANSKÉ SDRUŽENÍ MARTINUS –

WWW.MARTINUS.WZ.CZ

Nadšenci zachránili kostel p t minut po dvanácté
Osud starého kostela sv. Martina v K ivcích nedaleko od Bezdružic, který se
rozpadal doslova p ed o ima, nedal spát Helen  Bockové. Podnikatelka
z Františkových Lázní, která si v K ivcích po ídila chalupu, se proto rozhod-
la, že kostel zachrání. Jde za svým cílem a její zám r se jí da í. Zdemolovaný
a opušt ný kostel odsouzený k záhub  se nez ítil, jak mu mnozí p edpovídali.
Stavba má naopak novou st echu, zcela nový krov, pracuje se na oprav  vnit -
ních prostor. Jednoduše e eno, práce jako na kostele…

„

Nový krov už nehrozí z ícením.                                                                                                                        FOTO 4X  RICHARD BENEŠ

V tšina pen z padla na novou st echu a krov.

Helena Bocková ukazuje, odkud erpala pro název ob anského sdružení.

Záchranné práce se nyní soust e-
dí na vnit ní prostory kostela.

Plzeňský kraj, Odbor cestovního ruchu a propagace KÚPK předkládá veřejnosti 
od 7. září. do 27. září 2007 na internetových stránkách www.plzensky-kraj.cz 
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